
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
Caràcter:  extraordinari 
Data:   16 de juny de 2007 
Horari:  12 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 

Rafel Gili Sastre,    regidor 
Esperança Massanet Forteza,  regidora 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
Maria del Mar Llaneras Pascual,  regidora 
Bartomeu Gili Nadal,   regidor 
Maria Francesca Servera Pascual, regidora 
Manuel Galán Massanet,  regidor 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Margalida Tous Ferrer,  regidora 
Pere Obrador Alzina,   regidor 
Bartolomé Palmer Sabater,  regidor 
Francesc Lliteras Reche,  regidor 
Guillem Caldentey Crego,  regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
 
Ordre del dia 

 
1. Constitució de la corporació. 
2. Elecció de batle/essa. 
 
 
Desenvolupament de la sessió. Acords 
 
1. Constitució de la corporació 

 

A la vila d’Artà, 16 de juny de 2007, quan són les dotze hores, es reuneixen a la sala de sessions de 
l’Ajuntament, en primera convocatòria, els senyors regidors anotats al marge, a fi de dur a terme la 
sessió constitutiva de l’Ajuntament. 

 
Queda formada la Mesa d’Edat, integrada per Bartomeu Palmer Sabater i Maria del Mar Llaneras 
Pascual, regidors electes de major i menor edat, respectivament, segons les certificacions rebudes per la 
Junta Electoral de Zona de Manacor, i actua com a secretària d’aquesta mesa la de la corporació, Celia 
Martínez-Piñeiro de Urquiza. 
 
La Mesa d’Edat crida a cada regidor i comprova les credencials, així com la presentació de la  
declaració, a efectes del Registre d’Interessos dels membres de la corporació. 

 
Seguidament, una vegada que es comprova que ha comparegut la totalitat dels regidors electes i, després 
del jurament o la promesa prestats personalment per cadascun d’ells, de complir fidelment les 
obligacions del càrrec de regidor amb lleialtat al Rei, i de guardar i fer guardar la Constitució com a 



norma fonamental de l’Estat, el president de la Mesa declara constituïda la nova corporació. 
 
 
2. Elecció de batle/essa 

 

La secretària de la Mesa d’Edat informa que són candidats els regidors que encapçalen les llistes 
corresponents: 
 
RAFEL GILI SASTRE, UM 
MARIA FRANCESCA SERVERA PASCUAL, PSOE  
MARGALIDA TOUS FERRER, UIA 
BARTOLOMÉ PALMER SABATER, PP 
GUILLEM CALDENTEY CREGO, EV/ERC/AM 

 
Abans de procedir a la votació, la secretària de la Mesa d’Edat pregunta a cadascun d’ells si volen 
presentar-se com a candidats a la Batlia. 
 
A continuació, es relacionen els candidats a la Batlia: 
 
RAFEL GILI SASTRE, UM 
MARGALIDA TOUS FERRER, UIA 
BARTOLOMÉ PALMER SABATER, PP 

 
La secretària de la Mesa d’Edat informa que la votació pot ser ordinària, nominal, si així s’acorda per 
majoria simple (art. 46.2 de la LRBRL), o secreta, si així s’acorda per majoria absoluta (art. 70 
LRBRL). 
 
Si un candidat obté la majoria absoluta dels vots dels regidors, es declarat electe. Si cap no l’obté, es 
proclama batle el regidor que encapçala la llista que hagi obtingut major nombre de vots populars en el 
municipi. 
 
La totalitat dels membres del consistori decideixen que la votació sigui nominal. 
 
BARTOLOMÉ PALMER SABATER VOTA  BARTOLOMÉ PALMER SABATER 
FRANCESC LLITERAS RECHE  VOTA  BARTOLOMÉ PALMER SABATER 
M. FRANCESCA SERVERA PASCUAL VOTA  RAFEL GILI SASTRE 
MANUEL GALÁN MASSANET  VOTA  RAFEL GILI SASTRE 
M. PAULA GINARD VÍLCHEZ  VOTA  RAFEL GILI SASTRE 
RAFEL GILI SASTRE   VOTA  RAFEL GILI SASTRE 
ESPERANÇA MASSANET FORTEZA VOTA  RAFEL GILI SASTRE 
M. ANTÒNIA SUREDA MARTÍ  VOTA  RAFEL GILI SASTRE  
M. DEL MAR LLANERAS PASCUAL VOTA  RAFEL GILI SASTRE 
BARTOMEU GILI NADAL   VOTA  RAFEL GILI SASTRE 
MARGALIDA TOUS FERRER  VOTA  MARGALIDA TOUS FERRER 
PERE OBRADOR ALZINA   VOTA  MARGALIDA TOUS FERRER 
GUILLEM CALDENTEY CREGO  VOTA  ABSTENCIÓ 
 
Una vegada realitzada la votació, la secretària informa sobre el resultat: 
 
- 8 vots per a RAFEL GILI SASTRE, UM 
- 2 vots per a BARTOLOMÉ PALMER SABATER, PP 



- 2 vots per a MARGALIDA TOUS FERRER, UIA 
 

La secretària informa que el candidat d’UM, Sr. Rafel Gili Sastre, ha obtingut la majoria absoluta legal 
en la votació i és declarat batle electe. 
 
A continuació, i per prendre possessió del seu càrrec, Rafel Gili Sastre promet complir fidelment les 
obligacions del càrrec de batle amb lleialtat al Rei, i guardar i fer guardar la Constitució i l’Estatut 
d’Autonomia de les Illes Balears com a normes fonamentals de l’Estat. 
 

Seguidament, el batle llegeix el discurs següent que, copiat literalment, diu: 
 
“Regidors, companys de l’Ajuntament, família, amigues i amics, 
 
Permeteu-me que les meves primeres paraules siguin per expressar-vos i dir-vos com em sent avui, en 
aquest acte de presa de possessió de l’alcaldia. 
 
Em sent ple d’il·lusió. Em sent molt honrat, però al mateix temps conscient de les responsabilitats que 
assumesc.  
 
I em sent també molt agraït a tantíssimes persones que, tant durant la campanya electoral com després 
de les eleccions, m’han transmès el seu afecte i la sensació de fer camí acompanyat. 
 
He d’estar agraït a molta gent; en primer lloc, als regidors Miquel Sebastià Moll i M. Antònia Sureda, 
que em feren costat durant la passada legislatura. Sense ells, possiblement, no em trobaria on avui som. 
Igualment, vull donar les gràcies a Jeroni Cantó, per haver acceptat el càrrec de confiança de delegat de 
la Batlia a la Colònia de Sant Pere en el temps que em va tocar presidir aquest consistori en la passada 
legislatura. M’és grat poder afirmar que va realitzar aquesta tasca amb responsabilitat, dedicació i un 
altruisme exemplar. 
 
També vull expressar el meu agraïment als socis de l’actual Equip de Govern del Partit Socialista, els 
quals, amb actitud responsable, s’han prestat a donar-nos suport i reeditar un acord de govern que es 
mostrà eficient a la passada legislatura. Un acord que, pens, representa la voluntat de la majoria de les 
artanenques i artanencs.  
 
Permeteu-me, també, unes paraules d’agraïment als companys del meu grup municipal d’Unió 
Mallorquina i als companys del nostre Comitè Local. Ells i molts d’altres, que es faria llarg anomenar, 
m’han acompanyat a donar a conèixer, a peu de carrer, en festes i en mítings, el nostre projecte 
d’avançar junts i afrontar amb decisió els problemes del nostre municipi. 
 
Som conscient, com deia, que avui assumesc una gran responsabilitat i un gran repte personal i 
col·lectiu. No ho faig, però, partint de zero. Duim 27 anys de democràcia i són moltes les persones que 
han treballat pel municipi. Em dóna també confiança l’experiència d’haver tengut la responsabilitat de 
presidir un any i mig el consistori durant la passada legislatura. 
 
Artà viu moments de canvis polítics, socials i econòmics. 
 
En el pla polític s’ha de procurar que les decisions que es prenguin siguin fruit del debat i de la 
negociació a partir de la seva base natural, que és el diàleg. Vull fer el possible perquè prevalgui el 
consens en la presa de decisions. 
 
Els ciutadans del nostre poble el que esperen de tots els qui formam aquest nou consistori és que 



dialoguem, que negociem, que facem feina pel bé d’Artà i de tots i cadascun de les artanenques i 
artanencs. I el que segur que no desitgen és que alimentem la crispació, el revengisme i les picabaralles 
entre partits. 
 
En l’àmbit social, a més de mantenir i millorar les realitats existents (Residència, Centre de Dia, Centre 
de Salut, clubs de Persones Majors, Patronat Municipal de Música, etc.) haurem de prestar atenció als 
nous problemes emergents, com per exemple, l’atenció a la població immigrant, la problemàtica juvenil, 
l’habitatge, etc. 
 
En l’àmbit econòmic, s’ha de seguir eixugant el greu endeutament econòmic d’aquesta casa i, al mateix 
temps, aprofitar els moments de bonança econòmica de la nostra comunitat autònoma i del nostre 
municipi, perquè la riquesa que es generi es tradueixi en un millor benestar per a tothom. 
 
En l’àmbit cultural i educatiu, s’ha de seguir promovent i donant suport a les festes i tradicions del 
nostre poble, als nostres artistes i artesans, a la conservació del nostre patrimoni i a tots els centres 
educatius del municipi. 
 
Aquest és el repte que tenim davant: donar resposta, des d’un projecte social i de progrés, a les realitats 
ja existents, per millorar-les si es fa necessari, i a les noves realitats que contínuament van sorgint, per 
tal que, per omissió o per oblit, no es quedin sense l’atenció que necessiten. 
 
El que hem fet en la darrera legislatura és molt, i el que s’ha fet en legislatures anteriors és també molt. 
Però l’ambició del nou consistori que avui s’acaba de constituir vol anar més enllà. 
 
Jo somii en un poble amb un creixement sostenible, en un poble en què millora econòmica signifiqui 
benestar personal de tots els que hi viuen. 
 
Jo m’imagín Artà com un poble net, segur, amb un millor manteniment dels espais públics, amb una 
xarxa d’aigües en bones condicions, amb unes entitats ciutadanes actives, amb uns serveis  socials i 
culturals dignes i eficients. 
 
Jo m’imagín un consistori amb uns regidors amb els ulls oberts per veure les necessitats i els problemes 
de les persones i del municipi. M’imagín un batle i el seu Equip de Govern servicial i creatiu, que està 
sempre a punt per atendre i resoldre amb eficàcia els problemes diaris de la gent, des dels més grans als 
més petits. Un ajuntament no ho pot fer tot, però SÍ que s’ha de preocupar de tot. 
 
Són moltes les coses que somii, que m’imagín i que desitjaria poder fer, però no es vull cansar amb els 
meus somnis i desitjos. 
 
Deixau-me, no obstant, expressar una darrera idea que ja he fet constar al principi del meu discurs: tot 
això vull fer-ho des del diàleg i des de la proximitat a les persones. Com també des del rigor que 
m’obliga a complir amb els compromisos i amb la paraula donada i també a saber dir NO quan toca. I, 
des de la convicció d’un ideari polític que el resumiria en l’estimació a Mallorca, la nostra terra, a la 
nostra llengua vernacla, a Artà i la Colònia de Sant Pere, al nostre municipi. 
 
I ara sí que ja acab. 
 
Em sent orgullós de pertànyer al poble d’Artà i m’agradaria que tots, artanenques i artanencs, coloniers i 
colonieres, sentiu també l’orgull de pertànyer a aquest poble. Tenim la sort de pertànyer a un poble bell, 
creatiu i alegre. Un poble per al qual val la pena lluitar i fer per ell tot el que es pugui i més. 
 



Vull encara dirigir unes paraules als treballadors municipals. El bon servei a les persones i la 
transformació i la millora del municipi depèn en gran part de vosaltres. La vostra contribució i 
complicitat és imprescindible. 
 
Faré tot quant pugui i més per ser digne de la sort que he tengut. La sort de ser artanenc i de tenir 
l’honor de ser batle d’Artà. 
 
Liderar el projecte col·lectiu d’Artà i de la Colònia de Sant Pere és una gran responsabilitat i em propòs 
fer-ho des de la fidelitat a les meves conviccions amb una gestió rigorosa, assenyada i transparent, 
escoltant tothom, a peu de carrer, al costat de les persones i dels seus problemes. 
 
Moltes gràcies a totes les persones que m’acompanyau en aquest acte i a totes les persones que ens 
escolten per Ràdio Artà. 
 
Gràcies, moltes gràcies.” 
 
La regidora d’UIA, Sra. Tous, li dóna l’enhorabona al batle i li desitja sort, encert i seny en aquesta 
legislatura. També expressa el seu record per aquelles persones de l’anterior legislatura que els han 
deixat. 
 
El regidor del PP, Sr. Palmer, desitja al batle sort i encert en aquesta legislatura. 
 
La regidora del PSOE, Sra. Servera, considera, com a molt positiva, la seva experiència d’haver format 
equip de govern amb Unió Mallorquina durant l’anterior legislatura. Per això, explica l’esmentada 
regidora, han volgut formar un pacte de govern en aquesta legislatura. Finalment, desitja al batle sort i 
encerts en aquesta legislatura.. 
 
El regidor d’EV/ERC, Sr. Caldentey, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
“A les passades eleccions, el poble d’Artà s’ha tornat a pronunciar sobre les seves preferències 
polítiques. S’ha apostat, majoritàriament, per Unió Mallorquina com a grup que ha de dirigir la 
formació de govern municipal i, en principi, durant els propers quatre anys, el funcionament de la 
majoria de les àrees d’aquesta corporació. 
 
A Els Verds-Esquerra entenem que aquest ha estat el missatge popular de les passades eleccions, així 
com que l’aliança de govern més natural, per l’aritmètica dels vots i el passat polític local més recent, 
havia de ser la conformada pel pacte de govern UM-PSOE. 
 
Així les coses, i atesa l’articulació dels pactes que s’estan produint en les distintes institucions 
supramunicipals, no es pot deixar de sentir, des de l’esquerra ecologista, una certa il·lusió. 
 
Aquest regidor garanteix al poble d’Artà, al nou consistori i a l’Equip de Govern que avui es presenta, 
la més lleial de les oposicions, la més clara, la més previsible: és suficient tenir a mà el nostre programa. 
 
En la ronda de converses que hem tengut els darrers dies amb les diferents agrupacions polítiques 
municipals, hem deixat clara la nostra posició: a Unió d’Independents d'Artà, la nostra predisposició per 
a una acció unitària des de l’esquerra i l’ecologisme per la cultura, el territori i els serveis municipals. 
 
A UM i PSOE, amb ocasió de les distintes trobades, els hi hem traslladat el mateix missatge: comptau 
amb el nostre suport i col·laboració en tot allò que signifiqui la defensa dels serveis públics, la 
conservació del territori, possibilitar la participació ciutadana en el quefer públic, la regularització del 



personal municipal, la millora i l’expansió de l’escola pública. 
 
Emperò, amb el nostre vot, a més d’expressar un cert marge de confiança, volem expressar, també, el 
nostre escepticisme. 
 
En primer lloc, no se’ns ha demanat el vot, ni tampoc se’ns ha ofert cap compromís programàtic. De fet, 
a hores d’ara, desconeixem quin és el programa de govern pactat entre UM i PSOE. 
 
Però és l’experiència del darrer any, amb un equip de govern de color polític similar al que avui es 
presenta, el principal fet que ens obliga al vot de l’escepticisme, l’abstenció: 
 
- La ineficàcia en la gestió dels residus i la protecció del territori.  
- La passivitat i fins i tot l’actitud retrògrada en participació ciutadana, per anular el procediment de 

pressupostos participatius de la Colònia.  
- El retorn a una cada dia més evident indisciplina urbanística, 
- Una política de personal que no es corregeix i que provoca problemes greus, com ara la manca de 

prou agents de policia local i la impossibilitat d’aprovar una revisió de les Normes subsidiàries que 
tots desitjam, per la contractació irregular de l’arquitecta i l’aparelladora municipal. 

- L’intent de privatització del servei municipal d’aigua potable. 
 
... Són els records més frescs que conservam en la memòria d’aquesta etapa de la política municipal que 
avui es tanca.  
 
A Els Verds-Esquerra trobareu un aliat per a qualsevol línia d’acció dirigida a la regulació i 
l’estabilització del personal municipal, a la protecció del territori i la recuperació del Parc Natural de 
Llevant, a la creació de la Mancomunitat de la Península de Llevant, a la construcció de la nova escola 
de doble línia de 0 a 6 anys, a la potenciació de la participació ciutadana, a la conservació dels paisatges 
urbans, de la illeta del Molí d’en Regalat i dels camins públics, a la ubicació del centre de salut a 
l’actual caserna de la Guàrdia Civil i no a Sos Monjos, o a la aprovació i posada en funcionament del 
protocol municipal d’actuació en casos de violència de gènere, i una oposició constructiva, lleial, 
vigilant i contundent en tot el que s’allunyi d'aquests objectius.” 
 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 

El batle 
 


